
هر دم از اين باغ بري مي رسد؛ پس از تهديدات 
رؤساي دانشگاه هاي علوم پزشكي اصفهان، 
قزوين و ساري و انجمن داروس�ازان اين بار 
نوبت به پزشكان بيمارستان قلب فرشچيان 
همدان رسيده است تا ويزيت هاي سرپايي و 
اقدامات الكتيو خود را از ۱۴ اسفند ماه تعليق 
كنند. همه اين اعتراضات كه به شكل متوالي 
از گوشه و كنار كشور به گوش مي رسد، تأخير 
در پرداخت كارانه هاست! كارانه هاي چند ده 
و چند صد ميليوني كه كشتي طرح تحول را 
به گل نشانده هر چند بنا به تعبير قائم مقام 
وزارت بهداشت از ش�ير مادر حلال تر است! 
حالا اما اي�ن پول ه�اي چن�د ده و چند صد 
ميليوني از شير مادر حلال تر هم براي مردم 
دردسرساز شده، هم خود وزارت بهداشتي 
كه پايه گ�ذار اين هزينه ها ب�ود و هم بيمه ها 
به گون�ه اي كه مع�اون رف�اه اجتماعي وزير 
رفاه از پزش�كي مي گويد كه طي حدود يك 
سال 37 ميليارد تومان نسخه پيچيده است. 
يكي از نخستين آثار طرح تحول سلامت و برگ 
برنده منتق��دان اين طرح افزاي��ش تقاضاهاي 
القايي با گران شدن مزد درمان و افزايش نيافتن 
نظارت ها بود؛ موضوعي كه حالا پرداخت كارانه 
پزش��كان را به چالش��ي جدي بدل كرده و اين 
معضل رفته رفته مي رود تا ساختار ارائه خدمت 
به مردم در حوزه س��لامت را به ش��كلي جدي 
تحت تأثير قرار دهد. در اين بين شايد همكاري 

نكردن بيمه ها عمق فاجعه را بيشتر كرده باشد، 
اما نمي توان سياستگذاري هاي نادرست وزارت 
بهداشت در تحميل ميلياردها تومان بار مالي به 
س��اختار بيمه ها را هم ناديده گرفت؛  امري كه 
حالا دستمايه فشار پزشكان و مراكز درماني به 
مردم و تهديد بيمه ها و حتي وزارت بهداشت به 

توقف ارائه خدمات بهداشتي درماني است. 
  از نس�خه هاي نجوم�ي ت�ا كارانه هاي 

نجومي 
نس��خه 6 ميليارد توماني يك پزش��ك عمومي 
يكي از نش��انه هاي وضعيت نابس��امان نظارت 
بر عملكرد پزشكان از س��وي وزارت بهداشت و 
حتي بيمه هاست.  محسن سرخو، عضو هيئت 
مديره س��ازمان تأمين اجتماع��ي در همايش 
سالانه حسابرسان داخلي شستا گفته بود: طبق 
آخرين آمار در شش ماه سال جاري بالاترين رقم 
نسخه هايي كه توسط سازمان تأمين اجتماعي 
به پزشكان طرف قرارداد پرداخت شده، حدود 
6 ميليارد تومان است كه مربوط به يك پزشك 

عمومي بوده است. 
سرخو ادامه داد: شش پزش��ك ديگر هم بالاي 
6 ميليارد و ۴٠٠ ميليون توم��ان هزينه ايجاد 
كرده اند و در اين ليس��ت تا 2/5 ميليارد تومان 
هزينه هم 2٠ نفر آنها پزشكان عمومي هستند. 
بنا ب��ه تأكيد وي وظيف��ه نظارت ب��ر هزينه ها 
در اين حوزه بر عهده وزارت بهداش��ت اس��ت. 
سرخو معتقد اس��ت وقتي كه در نسخ وضعيت 

به اين صورت اس��ت، در م��ورد اعمال جراحي 
و هزينه هاي بس��تري چه اطميناني مي توانيم 
بكنيم. دكتر احمد ميدري، معاون رفاه اجتماعي 
وزارت كار و رف��اه اجتماعي ه��م در واكنش به 
انتشار خبري مبني بر نسخه پيچي شش ميليارد 
توماني يك پزشك عمومي مي گويد: ما آمارهاي 
بالاتر از اين رقم را در نس��خ تعدادي از پزشكان 
داريم؛ پزشكي داشتيم كه طي حدود يك سال 

37 ميليارد تومان نسخه نوشته است. 
وي در پاس��خ به اين پرس��ش كه مس��ئوليت 
نظارت بر نسخ بر عهده كيست، مي گويد: وزارت 
بهداش��ت حدمجازها را تعريف نكرده است. ما 
شماره نظام پزشكي و نسخه هايي را كه پزشك 
نوشته است داريم و به بيمه ها داده ايم. اطلاعات 
كامل داروهاي تفاهمنامه اي هم مشخص است. 
بيمه ها كارنام��ه اي به پزش��ك مي دهند و اگر 
مقادير بالايي دارو در نسخ نوشته باشد بايد برود 

و توضيح بدهد. 
ميدري در خاتمه افزود: بيش از يكسال است كه 
سامانه جامع رفاهي در حال جمع آوري اطلاعات 
اس��ت و قبلًا امكان چني��ن تحليل هايي كمتر 
وجود داشت، اما اكنون در صدد تقويت نظارت ها 
و رصد دقيق تر هستيم تا جلوي سوءاستفاده هاي 

احتمالي و هدررفت منابع را بگيريم. 
  سكوت در برابر شورش و بي قانوني 

بخش ديگر بدهي بيمه ها به نظام س��لامت اما 
كارانه هاي نجومي پزشكان است كه انباشت شان 

صداي اعتراض آنها را در آورده چون معتقدند از 
شير مادر حلال تر اس��ت. وزير بهداشت هم در 
برابر اين موضوع از روي پزشكان شرمنده است 
و در صفح��ات اجتماعي اش ب��ه خاطر ديركرد 
كارانه ها متأس��ف اس��ت و عام��لان موضوع را 
نكوهش مي كند. هاش��مي در برابر سرگرداني 
مردم بابت بد عهدي بيمه ه��ا و لجبازي مراكز 
درماني هيچ تأس��في ابراز نكرده اس��ت و حتي 
در برابر پرداخت نشدن حقوق بهداشت كاران 
هم موضع س��كوت اختيار كرده است. از سوي 
ديگر قائم مقام وزير بهداش��ت در برابر موضوع 
كارانه هاي نجومي پزشكان گفته بود: » پزشك ما 
در يكي از محروم ترين مناطق فعاليت مي كند، 
متخصص زنان است و در شبانه روز 15 زايمان 
انجام داده است. اگر اين فرد دريافتي بالاي 1٠٠ 
ميليون تومان داشته باش��د از شير مادر برايش 
حلال تر است، اگر چنين فردي نباشد وضعيت 
مادران و نوزادان ما چه مي شود؟ از اين جوّي كه 
ساخته شده چه كسي نفع مي برد؟«  همچنانكه 
وزير بهداش��ت معتقد اس��ت: » دريافت كارانه 
موجب مي شود پزش��كان بيش از آنچه وظيفه 
قانوني آنهاس��ت به درمان بيماران بپردازند و از 
اين طريق مشكل كمبود پزشك به خصوص در 

مناطق محروم جبران شود.« 
  مرثيه اي براي اخلاق پزشكي

نه وزير و ن��ه هيچ ك��دام از معاونانش هيچ گاه 
توضيحي درباره چگونگي انجام 15 زايمان در 
شبانه روز توسط يك پزشك نداده اند؛  موضوعي 
كه ش��ايد با افزايش مشهود خطاهاي پزشكي 
در كشورمان بي ارتباط نباشد و بتواند پاسخي 
منطقي براي اين آمار افزايش��ي باش��د. علاوه 
بر اين به رغم ش��ورش هاي هر روزه پزش��كان 
و تيم درمان ب��راي دريافت كاران��ه و تهديد و 
اعلام زمان براي توقف خدمت رس��اني وزارت 
بهداش��ت هيچ موضعي نگرفته است و اجازه 
داده تا اين ش��ورش ها ادامه يابد. علي نوبخت، 
رئيس كميس��يون بهداشت مجلس مي گويد: 
در مجلس ش��نيديم كه تعدادي از پزش��كان 
براي طبابت و ويزيت بيماران شروطي را تعيين 
كردند. موضوع مطالبه پزشكان و داروخانه داران 
مطرح است و ما نيز در كميس��يون بهداشت 
وزراي مرتب��ط را براي پيگي��ري اين موضوع 
دعوت كردي��م و تفاهمنامه هايي آماده ش��ده 
اما اين موض��وع نبايد دس��تاويزي براي رفع 
خدمت رس��اني به بيم��اران ش��ود. وي تأكيد 
مي كند: هرگونه اهمال در انجام وظيفه طبابت 
به هر دليلي خلاف سوگند پزشكي است و ما 
در كميس��يون نيز مطالبات پزشكان را دنبال 
خواهيم كرد. كليد اين هم��ه بي نظمي را بايد 
در انتقادات هميش��گي مس��عود پزش��كيان، 
نايب رئي��س مجلس به طرح تحول س��لامت 
جست وجو كرد؛ طرحي كه وي از ابتدا معتقد 

بود خلاف قانون است. 
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كبري فرشچي 

كادر سلامت يك بيمارستان در همدان كار خود را به خاطر كارانه تعليق می كنند و يك پزشك ۱5 زايمان در 
شبانه روز انجام می دهد و پزشكان ديگر در يك سال چندميليارد دارو می نويسند. اين وضع سلامت ما است

نسخه تراشی 37  میلیاردتومانی یک پزشک!

دمنوش هایي كه باربي ساز نیستند!
»دوست داريد تا عيد لاغر شويد و به س��ايز ايده آلتون برسيد؟ پس به 
چالش لاغ��ري ۴٠ روزه بپيونديد. آدرس كانال رو براي هركس��ي كه 
سلامتيش براتون مهمه بفرستيد. ما بر اساس مزاج شناسي طب سنتي 
و دستورات اساتيد برجسته طب سنتي و با اصلاح مزاج تا پايان رسيدن 
به هدفتون در كنار شما هستيم. ما بابت اين كار هيچ هزينه اي از شما 

نمي گيريم و براي خدمت به كائنات اين كار رو انجام مي دهيم«. 
اينها بخش هايي از مرحله پرزنت يك گروه بازارياب خبره است كه براي 
فروش محصولاتش��ان بهترين گزينه را انتخاب كرده اند و آن چيزي 

نيست جز بالا گرفتن تب باربي شدن در ميان زنان و دختران جامعه. 
در اين ميان گروه هايي با تعداد 1٠ هزار نفر راه اندازي مي ش��ود و در 
مرحله نخست با تشويق افراد به اين رژيم لاغري مشاوره مزاج شناسي 
و دستورات اوليه ارائه مي شود. رژيمي يك هفته اي كه چندان ويژگي 
خاصي ندارد، اما بع��د از يك هفته وقتي از افراد خواس��ته مي ش��ود 
تا خودش��ان را وزن كنند و كاهش وزنش��ان را در گ��روه اعلام كنند، 
نخستين نشانه هاي ورود به مرحله بعد آش��كار مي شود. در اين ميان 
افرادي تا 3 كيلوگرم كاهش وزن را اعلام مي كنند! امر غير ممكني كه 
مي تواند حضور و ادامه رژيم از س��وي اعضاي واقع��ي گروه را تضمين 
كند. اما براي هفته دوم به بعد تنها كس��اني مي توانند مس��ير را ادامه 
دهند كه دمنوش ها را تهيه كنند و فيش واري��زي را در گروه بگذارند 
تا دمنوش ها كه از يكي از بهترين برندهاست! برايشان در خانه ارسال 
ش��ود. برند معتبري كه در هيچ يك از فروشگاه هاي معتبر نمي توانيد 
تهيه كنيد! جالب اينجاست كه ادعا مي شود اين دمنوش ها تأييد وزارت 
بهداشت و سازمان غذا و دارو را هم دارند. اين در حالي است كه دكتر 
زهرا عبداللهي در خصوص تبليغ محصولات لاغري در قالب دمنوش با 
برندهاي مختلف مي گويد: يكي از اين دمنوش ها كه طبق گفته سازمان 
غذا و دارو هيچ مجوزي ندارد با استفاده از چهره هاي مشهور كليپ هاي 
تبليغاتي مختلفي را تهيه كرده است كه از اين طريق بتوانند مشتري 

جلب كند و اين برخلاف اخلاق كاري و انساني است. 
وي با بيان اينكه چاقي در طول زم��ان و در اثر اضافه دريافت كالري و 
تجمع چربي در بدن ايجاد مي شود، مي افزايد: كاهش توده چربي بدن به 

روش درست و علمي، نياز به زمان دارد و به تدريج اتفاق مي افتد. 
عبداللهي تأكيد مي كند: شايد اين دمنوش ها يا در كل داروهايي كه به 
عنوان لاغري تبليغ و فروخته مي شوند براي مدت كوتاهي باعث كاهش 
وزن شوند، اما بايد دانست كه نقش رعايت رژيم غذايي و افزايش تحرك 
بدني براي كاهش وزن بسيار مهم است و به همين دليل حتي در طرز 
مصرف اين فراورده ها هم نوش��ته مي شود همزمان با مصرف فرآورده، 
رژيم غذايي خود را رعايت كنيد و فعاليت بدني منظم داشته باشيد و در 
واقع همين رعايت رژيم غذايي و افزايش تحرك منجر به لاغري مي شود 

و مصرف قرص يا دمنوش به تنهايي نمي تواند معجزه كند. 
وي از مكاتبه با روابط عمومي وزارت بهداشت جهت برخورد و جلوگيري 
از پخش اين نوع تبليغات خبر مي دهد و مي گويد: اميدواريم مسئولان 

امر اقدام مؤثري را انجام دهند. 

 عمر دولت يازدهم به ماه هاي پاياني نزديك 
مي شود و ش�هردار و ش�وراي پايتخت هم 
به انتهاي دوره خود رس�يده اند، اما معضل 
ترافيك و تكميل نشدن شبكه هاي حمل و 
نقل عمومي همچنان به قوت خود باقي مانده 
است و تبعات آن همچنان سلامت شهروندان 
را در معرض تهديد جدي قرار داده اس�ت. 
هزينه، وقت و سوخت نيز به واسطه كم كاري 
دولت و پرداخت نكردن سهمش براي توسعه 
زير س�اخت ها هدر مي رود . ب�ا نگاهي گذرا 
مش�خص مي ش�ود كه ش�هروندان به رغم 
پرداخت انواع و اقس�ام مالي�ات و عوارض، 
در آمد و ش�د ش�هري در عذاب هس�تند؛ 
در اين خصوص ش�هردار تهران اعلام كرد 
طي ي�ك س�ال ۱00 كيلو متر مت�رو احداث 
كرديم، اما ب�ه اندازه اح�داث يك كيلو متر 
مترو حمايت شديم. اين س�خنان حاكي از 
آن اس�ت كه دولتمرداني كه دم از حفاظت 
از محيط زيست و زيست ش�هري مي زنند، 
خود عم�لًا بر تخري�ب آن دام�ن مي زنند. 
  توسعه حمل و نقل عمومي و تكميل شبكه هاي 
آن در كلانشهر ها در ايس��تگاه بودجه متوقف 
ش��ده يا با حركت كند در حال پيشروي است. 
اين در حالي اس��ت كه دانش احداث و توسعه 
خطوط مترو در س��ال هاي اخير شتاب خوبي 
گرفته است؛ بر طبق آمار حفاري تمام مقاطع 
تونل در خط 6 متروي تهران، از مرز 7٠٠ متر 
در طول يك هفته گذشت و ركوردي جديد به 
جا كجا گذاشت. اما دستيابي به دانش حفاري 
تونل و احداث ايس��تگاه مترو با سنگ اندازي 
دولت در پرداخت نكردن سهم خريد تجهيزات 
و رام متروي خطوط احداث ش��ده، مترو را بلا 

استفاده قرار داد. 
 اين روند س��بب تكميل نش��دن شبكه حمل 
و نقل عمومي شده و س��رگرداني مسافران را 

به دنبال داش��ت. در ادامه با افزايش ترافيك، 
ادعاي ايجاد ترافيك مصنوعي به ش��هرداري 
نس��بت داده ش��د.   اين رويه سياسي فقط به 
مترو ختم نش��ده بلكه در ح��وزه جايگزيني 
تاكسي هاي فرسوده، اتوبوس ها نيز به اشكال 
ديگر اعمال ش��ده كه حتي ش��ورا ي شهر نيز 
نتواس��ت به رغم جايگاه مردمي مطالبه بحق 

شهروندان را طلب كند. 
 در همين راستا، شهردار تهران در شانزدهمين 
كنفرانس بين المللي مهندس��ي حمل ونقل و 
ترافيك گفت: طي يكسال اخير 1٠٠كيلومتر 
مترو اح��داث كردي��م، اما تنها ب��ه اندازه يك 

كيلومتر حمايت مالي شده ايم.  
محمدباق��ر قاليب��اف در اين كنفران��س كه با 
حضور اعضاي مجمع شهرداران آسيا، جمعي 
از س��فرا و رئيس پليس راهنمايي و رانندگي 
تهران بزرگ برگزار ش��د، اظهار كرد: اگر ما و 
مردم تا چند سال قبل، از محيط زيست حرف 
مي زديم جسته و گريخته احساس مي كرديم 

كه اين يك موضوع تشريفاتي است، اما امروز 
هيچكدام ش��ك نداريم كه يكي از مهم ترين 
ش��اخصه هاي كيفيت زندگي محيط زيس��ت 
اس��ت. به طوري كه اگ��ر همه چي��ز را فراهم 
كنيم و مش��كل محيط زيست داش��ته باشيم 
در واقع هيچ چيز نداري��م. چالش اصلي ما در 
محيط زيست و موضوعات ديگر بحث مربوط 

به مديريت و اشكالات ساختاري است. 
   آدرس غلط به مردم مي دهند 

 به گفته شهردار تهران مهم ترين بحثي كه سال 
گذشته مطرح شده بحث حمل و نقل عمومي 
بوده است و اكنون بايد بگويم اطلاعات غلطي 
به جامعه داده شده است. اگر امروز مهم ترين 
بحث تهران آلودگي هوا و خاك است براي حل 
اين مش��كل در حوزه هوا بايد به حمل و نقل 

پايدار توجه كنيم. 
آمارها نشان مي دهد كه ۸٠ درصد آلاينده ها 
با 2درصد نوسان ناشي از خودروهاي در حال 
حركت اس��ت، البته ممكن اس��ت در گذشته 

آمارهاي ديگري در اين مورد به ما داده باشند.  
قاليباف با اش��اره به موضوع آلودگي خاك در 
تهران بي��ان كرد: موضوعات��ي مانند ضايعات 
خودروه��ا ب��ر خ��اك، آب و آلودگ��ي صوتي 
تأثيرگذارند. مطالعات نشان مي دهد كه ۸٠٠ 
ميليون تن توليد گازهاي گلخانه اي داريم كه 
از اين ميزان يك چهارم يعني 2٠٠ ميليون تن 
مربوط به خودروهاس��ت. فاجعه آنجاست كه 
اگر اتفاق خاصي در اين زمينه نيفتد تا س��ال 
2٠3٠ اين ميزان به ۴٠٠ميليون تن افزايش 

پيدا مي كند. 
   طرح ه�اي ش�هرداري ب�ر اي كاهش 

آلودگي را حذف مي كنند 
قاليب��اف اظهارك��رد: در حالي به م��ردم وام 
خريد1٠٠هزار خودرو را مي دهيم كه مي توانيم 
اين مبلغ را براي توسعه خطوط مترو، اتوبوس 
و ال آر تي در مركز شهر هزينه كنيم. حتي در 
همين طرح آلودگي هوا ما پيشنهاد روشن خود 
را داديم و در بند7 آن كه در سال ۹5 تصويب 
شد، خواستيم كارخانجات خودروسازي به ازاي 
توليد هر خودرو يك اس��قاطي داشته باشند. 
جالب اس��ت كه ظرف چند هفته اين مصوبه 
حذف شد و ما نفهميديم چطور اين اتفاق افتاد، 
اما مسلماً اين مردم هستند كه بايد هزينه آن 

را بپردازند.  
شهردار تهران با ارائه گزارشي از روند توسعه و 
احداث مترو گفت: تست گرم متروي فرودگاه 
امام خميني )ره( به طول 35 كيلومتر قبل از 
پايان سال انجام مي ش��ود و بهره برداري از آن 

نيمه دوم فروردين۹6 اتفاق مي افتد.
 وي با بيان اينكه از س��ال گذش��ته تا امسال 
1٠٠كيلومتر به خط��وط متروي تهران اضافه 
شده اس��ت، تصريح كرد: تمامي اين اقدامات 
در حالي است كه ما تنها به اندازه يك كيلومتر 

حمايت مالي شده ايم. 

  كسبه آس��يب ديده پلاس��كو به منظور گرفتن مهلت براي پرداخت 
معوقات بانكي يا دريافت تس��هيلات جديد، از امروز ب��ه بانك ها معرفي 

مي شوند. 
  وزير آموزش و پرورش با اش��اره ب��ه اينكه بالاخره ب��ه خاطر كمبود 
منابع دول��ت، اولويت دولت بيش��تر پرداخ��ت حقوق كاركنان اس��ت، 
گفت: با صحبت هايي كه با آقاي نوبخت و خزانه داش��تيم تا پايان س��ال 

حق التدريس ها را پرداخت مي كنيم. 
  به گفته عضو هيئت رئيس��ه شوراي ش��هر تهران ۴3٠ نفر كانديداي 

حضور در ليست انتخابات شوراي شهر تهران شدند. 
  معاون جعل و كلاهبرداري پليس آگاهي ناجا از لغو مرخصي مجرمان 

سابقه دار از اسفند ماه تا پايان تعطيلات نوروزي خبر داد. 
  با رأي مثبت اعضاي شوراي شهر تهران فلكه اول تهرانپارس به تقارن 
فلكه صادقي��ه در غرب تهران به فلكه »س��جاديه« تغيير ن��ام مي دهد و 
همچنين فلكه سوم كه در راس��تاي بلوار جانبازان است به نام »قمر بني 

هاشم« تغيير مي كند. 
  طبق بخشنامه بهزيستي اس��تان تهران در خصوص وظايف مهدهاي 
كودك در ايام پايان سال، دريافت هرگونه وجه از والدين به عنوان عيدي و 
پاداش پايان سال ممنوع اعلام شد، اما مهدهاي كودك مي توانند شهريه 

فروردين ماه را به صورت كامل دريافت كنند. 
  مدير كل دفتر ازدواج وزارت ورزش و جوانان از ثبت نام 7٠ هزار نفر براي 

دريافت بيمه ازدواج جوانان خبر داد. 
  معاون آموزشي وزارت علوم از مخالفت با راه اندازي مراكز دانشگاهي 
جديد توسط دستگاه هاي اجرايي و بخش خصوصي خبر داد و گفت: دليل 

اين تصميم، جلوگيري از توسعه غير هدفمند مراكز دانشگاهي است. 
  طبق اعلام نتايج آزمون ارش��د فراگير پيام نور، 13 ه��زار و 17۴ نفر 

پذيرفته شدند. 
  رئيس اداره سرطان وزارت بهداشت از برنامه اين وزارتخانه براي ارائه 

خدمات طب تسكيني در مراكز درمان سرطان خبر داد. 
  به گفته س��خنگوي دانشگاه آزاد احتمالاً ش��هريه دانشجويان جديد 

دانشگاه آزاد 1٠ درصد افزايش داشته باشد. 
   مذاكرات حج تمتع سال ۹6 همچنان ادامه دارد و بنا بر برخي اخبار، 
قرار است نشس��ت كاري ديگري در س��طح رئيس هيئت حج جمهوري 

اسلامي ايران و وزير حج و عمره عربستان برگزار شود. 
   نمايندگان مجلس در بودجه ۹6 مصوب كردند مشمولان غايبي كه 
به صورت اقساطي يا نقدي براي صدور كارت پايان خدمت اقدام كرده اند، 

مي توانند گواهينامه رانندگي أخذ كنند. 
   مع��اون اجتماع��ي و فرهن��گ ترافيك پلي��س راهور با بي��ان اينكه 
موتورسيكلت هاي فاقد بيمه در صورت توقيف ترخيص نمي شوند، گفت: 
موتورسواران از طرح بخشودگي جرائم ديركرد بيمه شخص ثالث هرچه 

سريع تر استفاده كنند. 

   مراجعه حضوری به جای برقراری دولت الكترونيك
برای انجام كارهای ماليات نقل و انتقال سند الزاما به ادارات   سازمان 
ماليات مراجعه حضوری داشته باش��يم. در حالی كه اين امكان وجود 
دارد كه باطراحی سازوكاری پرداخت ها به صورت اينترنتی و از طريق 
دفاترپيش��خوان دولت انجام گيرد. پس كی قرار اس��ت ش��عار دولت 
الكترونيك محقق شود و از مراجعات غيرضروری كه به تحميل هزينه 

و آلودگی  محيط زيست منجر می شود، جلوگيری  شود. 

س�لام برش�ما مخ�اطبان هميش�گي »جوان«. دلگويه هاي شما 
عزيزان را از طريق ش�م�اره 88۴98۴۴0 شنوا و پ�ذيرا هستيم. 
اين ستون را مس�ئولان و مديران با حساس�يت ويژه مي خوانند.

زهرا چيذري 
  گزارش یک

معاون آموزشي وزارت علوم:

 ۵۰ درصد مراكز آموزش عالي
 زیر خط استاندارد هستند

مجتب�ي ش�ريعتي نياس�ر گف�ت: در بخ�ش دولت�ي از مي�ان 
مراك�ز  درص�د   50 نزدي�ك  عال�ي  آم�وزش  مرك�ز   ۱۴3
زي�ر خ�ط اس�تاندارد قاب�ل قب�ول هس�تند و در ط�رح 
س�اماندهي، صحب�ت از انح�لال هي�چ مؤسس�ه اي نيس�ت. 
اجلاس رؤس��اي دانش��گاه ها و مراكز آموزش عالي و پارك هاي علم و 
فناوري با حضور وزير علوم، معاونان و مديران كل و رؤساي دانشگاه ها 
و مراكز آموزش عالي و پارك هاي علم و فناوري به ميزباني پژوهشگاه 

شيمي و مهندسي شيمي ايران برگزار شد. 
مجتبي شريعتي نياسر با اشاره به طرح آمايش آموزش عالي، اولين نكته 
مهم در اين طرح را ساماندهي مؤسسات آموزش عالي دانست و گفت: 
در بخش دولتي از ميان 1۴3 مركز آم��وزش عالي دولتي نزديك 5٠ 
درصد مراكز زير خط استاندارد قابل قبول هستند و در طرح ساماندهي، 
صحبت از انحلال هيچ مؤسسه اي نيست، بلكه تنها بحث ارتقا مطرح 
است.  وي با اشاره به بحث برنامه محور بودن مؤسسات آموزش عالي 
افزود: خيلي از مؤسسات تازه تشكيل و كم تجربه براي تصميم گيري 
خود برنامه مح��وري ندارند و اميدواريم در س��ال آينده تمامي مراكز 
دانش��گاهي يك برنامه راهبردي كه در هيئت امنا تصويب شده باشد، 
داشته باشند.  معاون وزير علوم خاطر نشان كرد: به نظر مي رسد بايد 
به امر آموزش به طور متمركز توجه بيشتري ش��ود و ما از سال آينده 
دهه اول ارديبهش��ت ماه را دهه سرآمدي آموزش نامگذاري مي كنيم 
كه در اين دهه به تعامل بين دستگاه ها در مناطق، پيوند ميان آموزش 
و پژوهش، ارتقاي شيوه هاي نوين آموزش در دانشگاه ها، تعامل ميان 
استاد و دانشجو و آوردن آموزش در بستر جامعه پرداخته خواهد شد. 

در پي اخراج از هندوستان

 دانشجویان ایراني مقیم هند
 مقابل مجلس تجمع كردند

ايران�ي  و پزش�كي  دندانپزش�كي  اخراج�ي  دانش�جويان 
روش�ن  ب�راي  هن�د  دانش�گاه هاي  در  ش�ده  پذي�رش 
وضعي�ت تحصيلي ش�ان در مقاب�ل مجل�س تجم�ع كردن�د.

 حدود 1٠٠ نفر از دانشجويان مشغول به تحصيل در هندوستان به همراه 
خانواده هاي خود پس از آنكه از وزارت علوم و وزارت امورخارجه اقدام و 
عملي براي پيگيري مشكلاتشان نديدند، مقابل مجلس تجمع كردند و 
از نمايندگان مجلس خواستار رسيدگي به مشكلاتشان شدند.  بيش از 
1٠٠ نفر از دانشجويان كشورمان كه براي ادامه تحصيل در رشته هاي 
پزشكي و دندانپزشكي از طريق مؤسسات مجاز مورد تأييد وزارتخانه هاي 
علوم و بهداشت و پس از طي مراحل قانوني در دانشگاه هاي كشور هند 
در س��ال تحصيلي 2٠17- 2٠16 ثبت نام كرده بودن��د، با رأي ديوان 
 neet( »عدالت دانشگاهي هند به دليل عدم ش��ركت در آزمون نيت
(از ادامه تحصيل در دانشگاه هاي اين كش��ور محروم شده اند.  يكي از 
اين دانش��جويان در گفت وگو با »ايسنا« اظهار داش��ته است: در سال 
۹۴ از طريق مؤسسات مجاز مورد تأييد وزارتخانه هاي علوم و بهداشت، 
اقدامات لازم براي حضور در دانشگاه هاي هند را در رشته دندانپزشكي 
انجام داده و پذيرش دانش��گاه »ام جي ار« در ايال��ت چناي را كه مورد 
تأييد وزارت بهداشت در سال 2٠16 بود، اخذ كرديم.  وي ادامه داد: در 
ارديبهشت ماه سال ۹5 كه زمان برگزاري امتحان »نيت« در كشور هند 
بود، از سوي رايزن علمي ايران در هند به ما اعلام شد كه اين امتحان تنها 
مختص دانشجويان هندي است و دانشجويان ايراني نبايد در اين امتحان 
شركت كنند و ما نيز در پي اين اعلام، در اين امتحان شركت نكرديم و در 
مهرماه سال جاري با پرداخت هزينه هاي سنگين به كشور هند عزيمت 
كرديم و مشغول به تحصيل شديم.  اين دانشجوي ايراني ادامه داد: پس 
از حضور در كلاس ها، در آبان ماه از طرف دانشگاه به ايراني ها اعلام شد 
كه به دليل رأي ديوان عدالت دانشگاهي هند، به دليل حضور نداشتن 
در امتحان نيت، مجوز ادامه تحصيل در دانشگاه هاي هند را نداريم در 
حالي كه رايزن علمي ايران در هند به ما اعلام كرده بود كه نبايد در اين 
امتحان شركت مي كرديم و هم اكنون در بلا تكليفي محض قرار داريم و 

معتقديم با سرنوشت ما بازي شده است. 

 دولت به تعهدات خود عمل نكرد

 پیمانكاران احیاي دریاچه ارومیه 
از شهریور كار را رها كرده اند

مدير دفتر برنامه ريزي و تلفيق ستاد احياي درياچه اروميه گفت: 
پيمانكاران ما از شهريور و مهر گذش�ته پروژه  را رها كرده اند و در 
صورت عدم تأمين منابع مالي فرصت  احيا را از دس�ت مي دهيم. 
مس��عود تجريش��ي در نشس��ت خبري كه در ش��انزدهمين نمايشگاه 
بين المللي محيط زيست برگزار شد، با بيان اينكه دولت به تعهدات مالي 
خود در قبال احياي درياچه اروميه عمل نكرده است، اعلام كرد: نيمي از 
پروژه ها از جمله پروژه كنترل غبار و گشت و بازرسي به خاطر كمبود منابع 
مالي با مشكل تداوم كار مواجه هس��تند. پيمانكاران ما از شهريور و مهر 
گذشته به خاطر نبود منابع مالي، پروژه ها را رها كردند و قطعاً در موارد 
متعددي ناگزير از ماده ۴۸ خواهيم بود و بايد از نو مناقصه برگزار كنيم.  
مدير دفتر برنامه ريزي و تلفيق ستاد احياي درياچه اروميه با بيان اينكه 
15٠ متخصص در ستاد احياي درياچه اروميه فعاليت مي كنند، يادآوري 
كرد: طي سال هاي 73 تا ۹3، هشت متر  از درياچه اروميه كاهش يافته 
بود. به عبارتي طي 2٠ سال سالانه ۴٠ سانت در درياچه اروميه كاهش تراز 
داشته ايم. برخي متخصصان اعلام كرده بودند كه اگر نتوانيم طي سه سال 
درياچه را تثبيت كنيم، غبارهاي ناشي از درياچه منطقه را دچار مشكل 
مي كند، اما ما توانستيم كانون ها را به سرعت شناسايي كنيم و اقدامات 
براي آبگيري درياچه آغاز شد.  وي ادامه داد: بودجه اي كه قرار بود در ابتدا 
دريافت كنيم، عمدتاً به سمت سردهنه سازي و تأسيسات كنترل كننده 
آب توسط بخش هاي مختلف هدايت ش��د. همچنين قرار بود در بخش 
ترويج، مصرف آب را كم كنيم و در عين حال اقتصاد خانوارها را افزايش 
دهيم. اينها پروژه هايي بود كه براي آنها منابع مالي در نظر گرفته بوديم و 
بخشي از منابع مالي نيز براي قرق در نظر گرفته شده بود، ولي براي اجراي 
اين پروژه ها به خاطر نبود منابع مالي فرصت را از دست داديم و پروژه هايي 
كه براي كاهش هش��ت واحد درصدي مصرف آب در كشاورزي طراحي 

شده بود نيز به خاطر نبود اعتبارات كنار گذاشته شد. 

حمايت يك كيلومتري  دولت در احداث 100 كيلومتر خط مترو 
قاليباف: طرح هاي شهرداري را بر اي كاهش آلودگي حذف مي كنند

بيژن یانچشمه
  گزارش 2

7 هزار ایثارگر نخبه داریم
قائ�م مق�ام بني�اد ش�هيد و ام�ور ايثارگ�ران گفت: هف�ت هزار 
نخبه علم�ي در بي�ن ايثارگ�ران داري�م و اي�ن اف�راد، همچون 
دوران دف�اع مق�دس در صحن�ه علم�ي ت�لاش مي كنن�د. 
محسن انصاري روز سه شنبه در نخستين جشنواره آموزشي و تحصيلي 
جايزه ملي ايثار در دانشكده تربيت بدني دانشگاه تهران افزود: همچنين 
2 هزار تن از اعضاي هيئت علمي دانشگاه ها از ايثارگران و 5٠٠ تن نيز 
در حال جذب و استخدام هستند.  وي به تجليل از 72 ايثارگر نخبه در 
اين جشنواره اشاره كرد و گفت: اين تعداد دانشجو و دانش آموز از بين 
6۹ هزار دانشجو و دانش آموز ممتاز و نخبه شناسايي شدند و 3۴ تن از 
آنها نيز امروز، جايزه ملي ايثار دريافت مي كنند و عضو مركز تشكل هاي 
ايثارگري مي ش��وند.  انصاري ابراز اميدواري كرد ك��ه اين نخبگان در 
صحنه علمي و پژوهشي همچنان سرآمد باشند.  وي خاطر نشان كرد: 
فرزندان ش��اهد و ايثارگر همچون دوران دفاع مقدس در صحنه هاي 
علمي و دانش��گاهي تلاش مي كنند؛ به همين دليل بنياد شهيد براي 
توانمندسازي دانشجويان و دانش آموزان شاهد و ايثارگر تلاش مي كند 

تا آنان همچنان در حوزه علمي و پژوهشي موفق شوند.


